
"Hem acabat amb les revistes 
científiques espanyoles" 

El currículum del profcssor 
Aucejo imprcssionard més d'un 
estudianl de Químiqucs que com 
ell . am fa Irenta anys. s'haja ma
tricula! en primer sense pcnsar-ho 
dues vegadcs. Aucejo oblingué el 
Prcmi Exlraonlinari de LLicen
cialura i . IIllS anys dcspres lambé 
va rcbre el Prcmi Exlmordinari de 
Doctoral ¡ el Prcmi Nacional Ca
nada-Bjanch de Tesis DOCloral s. A 
e l!. pero. una etapa que li agrada 
moll recordar. ¡ 110 fi gum en el 
currículum. és la sella cstam;a a 
Alcmanya. a l'cmpresa Baycr: 
«vaig 311ar tres cslius quan era cs
ludiant. La primera vcgada desea
rrcgava carnions en cls magatzcms 
de la Bayer. pero després vaig 
passar a treballar als laboralori s» . 
Ancejo recorda grdlamcnl les dis
c lI ssio ns. qU3si de col -lega a 
col-lega, que tenia amb Ull inves-

tigador luxemburgues que hi tre + 
ba llava. «Curiosamenl. explica. 
«mai cm vaig trobar en inferioritat 
de condieions respecte a al tres es+ 
tudiants i investigadors que' hi feien 
prnetiques eomjo». 

Aetualmenl. després de Ireba-

llar mo lts anys en rcaeeions eataJíti 
ques i en simulaeió de processos per 
orrlinador. ha deeidit reorientar el 
seu trcbalJ d'in vestigació cap a es
tudis sobre equipamcnt per al trac
tament d'aigües. 
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• ¿Quincs coses pcnsava que 
podria rcsoldrc quan acccpta el 
carrcc de vice-rector d'lnvcsliga
ció ¡ara veu que no lcncn racil 
soluci6? 

- No es que portara un progra
ma cspccífic mol! detallat, a banda 
del que ja tcnia el Bloc, pcrquc no 
cm'unaqücslió que hagucra buscat. 
ni que esperara. Vaig pensar que 
cns trobavcm en un moment COl

cial pcrquc la invcstigació ala Uni
vcrsilat cxpcrimcntaria un gir im
portant,ja que acabavcm d'cntrar a 
la Comunitat Economica Europea. 
Es veia que el finan~amcnl de la 
invcsligació s'hauria de buscarrora, 
pcrquc la Uni vcrsitat. amb el 
prcssupost actual , poI donar un 
supon gcncric pero no poI mante
nir una invcsligaci6 de qualitat. 
Calia. pcr lanl, preparar la Univcr
sit<1l pcr a poder buscar el finan~a

ment e xterior. Amb el pressupost 
es tricte d' investi gac ió que té 
aquesta uni versitat, i practicament 

totes les de I'estat espanyol. no es 
pot rer investigae ió de qualitat, Puc 
trau rc totes les dades que vulgues 
per veure com el finan9ament de la 
investigació prové de rons externs, 
Ara bé, la Universitat pot donar el 
suport admini stratiu a la in vestiga
ció, perquc per a sol·licitar i acon
seguir les ajudes del Ministeri i de 
la CEE es requereix un treball ad
ministratiu previ molt més complex 
del que sembla. O'a ltra banda. la 
Universitat ha de donar un suport 
quant a serveis eentralit7.ats. Ja hi 
havia el de Microscopia Electroni
ca pero cal potenciar-ne uns alt res, 
coin ara el d'lnronnació Biblio· 
grafica i el d' Espectroscopia, 

- En molls departamenls pa
(eixen greus poblerncs d'cspai. 
VostC i 1'l."Qllip de govern és cons
cien' que la massificació del PDI 
als deparlamenl" i laboraloris 
rcperculeix negalivarnenl en el 
ritme i la qllalilat de la investi
gació de la Universitat. 

• Sí, J'espai és un problema 
importantíssim, tant al campus de 
Blasco Ibanez com al de BUljassot. 
encara que en el darrer sembla que 
no ho patesquen tant. La solució al 
problema de l'cspai vindra quan 
arribe el finanvament adequat per 
al nou campus. Fins a aqucix mo
ment hi ha ])OC a fer. A BUljassot. 
l'única via d'expansió són uns tc
rrenys que es troben al tennc de 
Patcrna. Hi ha ellloc. pero la Uni
versitat no pot afrontar les despe
ses del nou campus i, amés, ampliar 
el de Burjassol. 

• Als invcstigadors, ' els raUa 
espai, inrrastruclura, dotació, 
pero ¡, no ereu que aquest 
eol'leeliu es queixa mol( pero 
prolesta poc ? 

· En generaL tots els investiga
dors tenen un visió d'on podrien 
arribar i veuen on arriben, Saben 
que aixa és perquc els faltcn mit
jans materials. espai i diners. Ma
lament aniríem si els investigadors 
es consideraren satisfcts. De tota 

manera, hi ha situacions i situacio
ns . i aeí partícm d'una molt anti 
quada. obsoleta. i tot el que vulgues 
afegir-lí, 

- Es rcrereix a la Universitat 
de Valencia en particuJar. 

- Sí. perquc quan es van fer les 
transfercneies a la Generalitat era 
I'última o la penúltima -no ho re
corde bé+ quant a la relació del 
nombre d'ahnnnes per profcssor. 
Aquesta desproporció té una inci + 
dcneia molt directa sobre la inves
tigació, perquc si has d'atendre un 
nombre molt alt d'cstudiantso t'bas 
de preparar les practiques, sense 
l'ajuda de cap auxiliar. pots dedi 
car poc de temps a investigar, 
Aquesta situaeió afortunadament 
va canviant. Encara que ens ralten 
moltcs eoses como pcr exemple. 
tenir un persona l qualificat i tccnic 
per als serveis eentralítzats. 

- Els que ara sí que estan dis
posal" a protestar per la situació 
en que es (roben són els becaris 
d'invcstigació, 

la Universitat 

pot donar un 
supor! generic 

pero no pot 
mantenir una 

investigació 
de qualitat 

- La idea del Ministcri respecte 
als becans. amb la qual jo estie 
d'acord en una bona parto és consi
demr-Ios personal en I'última etapa 
de fonnaeió , Per tant. els dos pri
mers anys no haurien de fer c1asse, 
gens ni mica, Si fan classcs en el 
tercer i quart any. I'han de fer tutc
lada, Aquesta és una bona idea. 
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pero una altm cosa és la rcalitm i el 
que es fa . La nonnativ3 d'cnguany 
de la GCllcrnlilal espere que tumbé 
lixc que en el primer i segon any no 
puguen fcr classcs i cree que 
s'cSlipuhu11 un m~xim de 60 hore.'i 
de doccnciu i no de 1 00, coro hi ha 
ara, 

Lu nOnlluti va de 
beques ha canvi:lI 
aqucst any i el Mi
ni s tc ri di slin gc ix 
claramen! el que és 
un becari del que és 
un jX)stdoclor. Les 
beques postdoclo
rol" s'han rcconvcr
ti! en un conlraclc 
laboral que els rara 
laUni vcn¡ital . ¡amb 
aixO tindran asscgu
ranca. drct a J'alur. 
ctc. EIs que estan 
fen! la lesi són per
sonal en fonnació i 
lencn els matcixos 
drcls que els estu
dian!s. Enguany s'hi 

ha afegit el tractamcnt riscal de les 
beques perquc s'ha estima! que els 
becaris han de fcr una dcclaració 
oom IOlho ill . 

- En els darren¡ anys es rcpclcix 
d'una manera insistent que cal 
trenear el divorci entre la Universi
tm i la societal. espccialmcnt amb 
les emprescs. pero scmbla que en 
aquest acoslamcnt uni versilal-so
cielal es crea una major depen& n
cia de la invesligaeió respeele al 
¡xx:Ier economic. 

- La indústria finanya una parl 
de la in vesligac ió. la d'unes deler
minades arces. Pero, fin s i 101, dins 
d'aquestes lampoc la finan~a tota. 
només les gran indústries europces 
financen la invcstigaeió basica. 
Estie segur quc a Alcmanya. la 
Bayer. la Ba<¡ f. i d 'a ltres emprcses 
fan invcsligació basica. de la més 
basica que pugues imaginar, i a 
voltes sen se fixar e l lema 
d'invesligaeió. Pero la indúslria no 
és I'úniea fonl de fina~ament. 

L' eSlat o lacomunitatautooomano 
JX>dcn renunciar a subvencionar la 
investigació basica, perquc al cos
tal de finan~amcn\' molt dirigit per 
la p.:'U'1 que paga. scmpre hi ha una 
alifa pal1 de lliure eleeció. 

- É.<¡ suficientment important, 
pero, perque imposc eriteris i en 
marque l'orientaci6 

-sr. efcctivament. la investiga
ció aplicada la dirigeix tOlalment. 
Pero aixo moltc.<¡ vegades no és tan 
grcu, perquc hi ha una coincidencia 
d'objcclius entre el que fa un deter
mina! invc.<¡ tigador i el que busca 
una empresa. 

-Amb les 
d'armament també? 

empreses 

- Sé. dicen alguns casos. i caldri't 
vcure si hi ha in vestigadors que els 
in tcrcssa fer investigació aplicada 
a la guerra. 

Pc rsona lmCIll . jo crec que 
I' in vestigador ha de saber el que 
invesliga i amb quina finalitat. Aixo 
és una qücstió de moral individual. 
També les insli tucions poden posar 
limitacions i. de fel. la Universilat 
ho fa. Nosaltrc.<¡ analilzem els pro
jeetes d· in vc.<¡ tigació. 

- Només un exem ple: la Unj
vcrsitat John Hopkins, una de les 
més prestigioses d'EUA, és la 
primera contractista universi
turia del Departament de Defen
sa. La major part dels rons assig
nats a aquesta universitat són 
absorhits pel Departament de Fi· 



sica Aplicada pcr a dcsenvolu
par h,'Cnologia relacionada amb 
els obusos. 

- Sí m'imagine que n'exisliran 
mol tes com aquesta, pero algunes 
són pri vades. 

- Pen) aix() no eximeix els 
invesligadol'S de qüestionar la 
moralitat d'algunes investiga
cions i de plantejar-ne I'objecció 

- És elar, i fórn desiljable que 
renunciaren a Ireballar-en deter
minats projcctes, pero no so l.~ de 
física, sinó també en biomcdicina, 
biologia, cte. 

-¿que les cmprcses d'ací 
són encara reticcnts a gastar di
ners en muntar deparlaments 
pmpis d 'investigaci6 ? 

- Ho sÓn, pero en aquestaspeete 
anem cap endavan!. Hi ha un pro
blema economic perque molles 
empreses, per les selles dimensio
ns reduIdes, no poden manlenir un 
departament propi. Per aquesta raó 
s'han agrupat scctorialment dins el 
Pare Tecnologic. Nosaltres mante
nim una eol·laboraeió molt es treta 
amb el Pare i també amb altres 
universitats. M'agradaria parlar 
després de la eol·laboraciÓ en tre 
les uni versitats, perque pense que 
hauria de ser més estreta . 

- ¿Vol dir que hi ha poca 
col-laboraci6 en I'ambil de la in
vestigaci6 cnlre univcrsitats'! 

- Col·laborem molt més del 
que la gent es pcnsa. 

- Normalment hi ha més 
d'una imalge de rivalila t, espe
cialment entre !tos universitats 
vClnes com la Politecnica i la de 
Valencia 

- Pot ser, perque és evident que 
tenim punts de contacte. Hi ha or
gani smes am b els qua ls 
eol·laborem de manera oficial com 
són la Unitat de Coordinació 
d'ln strumentac ió i Servcis en 
Biotecnolog ia (UCISEB), i la 
Col· leeció Espanyola de Cultius 
Tipus (CECT). Malauradament, 
pero, no sé pcr quina raó, cada 

vegada que ix una notícia sobre 
una investigaeió és d'una Univer
sitat o d'una altra, i n'hi ha ben 
poques en que eixim la Politeeniea 
i nosalties conjuntamcnt tO! i que 
estem treballant en molts camps, 
en col·laboraeió. Hi ha grups 
d'investigaeió constitults al 50 % 
entre els investigadors d'ambdues 
uni versitats. És elarque hi ha arces 
en les quals és difícil perque, per 
exemp le, no es pot donar la 
col·laboraeió amb el departament 
de Filologia Classiea. 

- En el futur sera possible, per
que hi harumors que altres uni ver
sitaL~ implanten estudis d'arees que 
tradieionalment no tenien. fet que 
també incidira en la invcstigaeió. 

- PeI que jo eonee la idea que 
porten les universitats és pactar el 
repartiment de títols. El cas típic és 
el de la titulació de Tecnologia 
deis Aliments, i per que no fer 
entre tots, i hi ineloc el CSIC, una 
titulació mol! bona, la millor de 
I'esta! espanyol? 

- Diuen que les inversions en 
lnvestigació i Dcsenvoluparnen~ 
I+D, al País Valencia són sem
blanl~ a les que realitzaven, a 
principi de segle, pa'lsos com 
Alemanya o EVA 

- És baixa i caldrJ. que augMen
te. El que passa és que el creixe
men t té une.~ pautes; tot ha de 
créixer eompassadament. Tenim 
pocs inve.~tigadors en relació al 
nombre d'habitants. I espeeial
men!. en la Universi tat de Valen
cia s6n pocs en relació amb altres 
universitats . Tomem a entrar en el 
problema de la relaeió numhica 
entre alurnnes i professors, que és 
demencial. 

- No obstant aixO. tot no es pot 
mesurar pel nombre d'inves
tigadors, ja que molts investiga
dors treballant en males condicions 
donaran pitiors resultats que pocs 
amb bons mitjans 

- La quantitat de dincrs que des
tina el Ministeri a cada investigador 
no esta molt Iluny de la que es dedica 
en al tres pai'sos. Si tu fa~ una corre
laeió de is diners dedieats a 
investigació per investigador hauria 
d'eixir una línia recta: a més inves
ti ga dors més diners o. 
au tomaticament. el niveH d'in- vesti
gació cau. L'estat espanyol esta a la 
eua. pero es manté w bre la eorrela
ció. encara qu e tenim poes 
investigadors respecte a l nombre 
d'habi tants. 

-¡,Creu que el major problema 
de la invcstigaci6a l ' estatespanyol 
continua sent la «ruga de ccrvells» 
corn diu repetidarnent el nobel Se
vero Ochoa? 

- Encara continua produi nt-se 
aquest fenOlIlCn, i c.~ produira en el 
futur, pcrquc la plantilla actua l 
d'investigadors és molt jove i el 
recanvi és més difícil. Quan parla 
Ochoa es refereix a la decada deis 
anys 40 i 50. Jo aquesta no I'he 
eoneguda pero si la del setanta, quan 
un professor tenia 18 hOfes de cJasse 
a la setmana i tenia poc de temps per 
a investigar. LOgieament. si tenia 
oportunitat de treballar en millor 
eondieions se n'anava. Crce que s'ha 
de fer un esfo~ per recuperar bons 
investigadors que se n'anaren a 
I'estranger pero no a costa deis que 
s'han queda!. La situaeió aeí també 
hacanviat pcrquc abans la Univers i ~ 

tat mantenia a IIn investigador du
rant molL~an YSd'interíi ara no es tan 
nonnal que aixo ocórrega. 

+ Recentment el Ministcri va 
realitzar, pcr primera vegada, 
I'avaluació de la investigació. 
¡,Quina opinió li mcreix aqucst 
primer intent d'avaluar la tasca 
investigadora pcr intentar esta
blir criteris de competencia? 

-He refl exiona! prou i cree que 
tine les idees ciares respecte a aquesta 
qüestió. A més, crec que la meua 
opinió és prou compartida amb la 
gent de la Universitat. La idea de 



I'avaluació foo rcbudade bon grat, 
La rigidcsa amb qut! es puga fcr a 
partir d'ara és di sc utibl e, 
Personalmcnt estaria dis¡x>sat que 
em posaren unes regles més dures 
de les que hi ha. amb la lI ibertat 
d'entmr o no en eljoc. Els eriteris 
d'uvaluueió per al futur no SÓll 
massa rigorosos perque fer cinc 
trcballs d'una ccrta rcllevancia en 
cinc anys no és massa dur, El pro
blcma ha estat la poca e1arcdat en 
I'aplicació deIs criteris d'avaluació, 
En aquest punt és on ha fallat el 
Ministeri, perqut!jo cree que hauria 
d'haver est:lt molt més generosa 
I'aplicaeió re trospectiva ja que la 
situacióen els anys setama no era la 
mmeixa que ara. En aquella epoca, 
publicar a l'estra nger era inaudit cn 
algunes arces. 1 es considemva. no 
sé si amb roo o sense. que fins que 
no tenies la tesi doctoml no podies 
publieur, 

- ¿No creu que s'ha donat 
cxcessiva importancia a les 
puhlicacions? 

• Ha estatl'únic cri teri o De feL. 
jo no c..~tic cn contra del fct que les 
publ icacions siguen. si no I'únic. 
un deis cri tcris basics. pcrqu c 
conSlitueixen la contraslació de la 
quaJitat d'un Ireball. Pero en la 
rel ació de mhits que demanava el 
Ministeri es podien presentar tesis 
doetorals, dirccció de projcctes 
d'investigació. treball s fets per a 
indústries. Em consta que Jc.~ tesis 
no han comptat perqut! han 
considerat que si una tesi é.~ bona 
doom lIoc a publicacions, És un 
criteri quejo puccompartir. pero si 
no comptava no I'havien d'haver 
demanat. En definiti va. ha hagut 
una falta de coneixcmcnt. 

- Hi ha arces que a la 
Universit.at de Valencian han ei"il 
molt pcrjudicadcs 

- Casualmcnl totes les apli cadc..~ 
han cixit perjudicades. Per excm· 
pIe, de I'arca dc Matcm!Hiqucs. 
I'Es tadística n'ha obtingut els 
rcsultaL~ piljors. i de I'arca de Quí
mica, "EnginyeriaQuímicahacixi l 

malparada. 

- H.i ha una cscassa Iradició, 
molt accentmlda en ciencies 
humanes i socia ls, d'inserci6, 
contrastació i comparació deis 
rcsultats d 'una invcstigació en 
I' i\mbit internacional ¿Cren que 
aquesta s ituació ha millorat 
d'algun temps en~? 

- Jo crce que aquesta situació 
s'esta trcncant progressivameOl. 
Espec ia lmcnl, e n Cicncies 
Expcrimentals i Medicina i també 
en Economiques i en algunes 

parccl,les d'Humanitats. Cree que 
es fa un esfo~ general pero la 
tradició pesa, Duran t anys. els 
treba lls d 'inves t igac ió es 
publicavcn en revis tes depar
tamcntals de mol t poca di fusió. Des 
de ra un temps en algunes arces 
s'ha intentat mol! publicar en re
vistcs estrangeres. lant que cree 
que ens hem passat i hem aeabal 
amb les revistes c ientífiqu es 
es p..1nyoles. Actualmcnt es publi
ca. per exemple. en Allales de la 
Real Sociedad Espanola de Quími
ca, quan el treball ha estat rcbutjat 
per unc..<¡ a ltres de fora. mentrc que 
abans. publicar en aquesta revista 
donava prestigio 

- I'~m; pot destacar algulles de 
les línies d'invcs tigació ntés 
importants que duu a terme la 
Universitat de Valencia 

- Iodue més un treball dcgestió 
i. pcr tan1. deixaria de citar algunes 
línics bones pcrqut! no Jc..<¡ concc, 

- Ent referia més a pnljeelt'S 

concrets 
- M'estimaria noentrarcn detalls 

perqu t! no ho conec lot a un ni vcll 
tan concrel. 

• Pcr acabar, t'Quina opini6 té 
del tractament de la invcstigaci6 
que fao els miljans de 
comuoicaci6? 

- Comprcnc queés difici l. En els 
mitjans d'infonnació diaria s'ha de 
donar les nOlÍcies sobre investigaeió 
de manera mol! transronnada perqut! 
s'entenguen. Noobslant ¡¡ixo. C<lldria 
impulsar més la difu sió de la 
invc..<¡tigació pero. malaumdamcnl. 
falten e ls mecanismes de 
comunicació. Crec que en aquesta 
qiiest ió tots rall em: fall a la 
Universitat i fa llen els mitians. que 
c..<¡peren que e1s arriben les noticies. 
perqut! no lencn pe riodi s tes 
especialitzals que les busquen. En 
general. no hi ha un traetament 
adeq uat de la investigació, pero. 
també. suposc que I'investigador viu 
un poc en el seu món, 

- Haurien de proliferar els 
Asimov 

- Jo admire J'Asimov dc la pri
mera epoca pero crcc que é.<¡ molt 
difícil compaginar la tasca de 
divulgador i la d'investigador. 

F. Maní C,"TIPOY 


